

ВЕСТНИК Томского государственного университета

2018. № 430. Май

- ФИЛОЛОГИЯ • PHILOLOGY
- ФИЛОСОФИЯ • PHILOSOPHY
- ИСТОРИЯ • HISTORY
- ПЕДАГОГИКА • PEDAGOGICS
- ПРАВО • LAW

TOMSK STATE UNIVERSITY JOURNAL

2018. № 430. May

*Свидетельство о регистрации СМИ № 018694
выдано Госкомпечати РФ 14 апреля 1999 г.*

Подписной индекс в объединённом каталоге «Пресса России» 46740

Учредитель – Томский государственный университет

НАУЧНО-РЕДАКЦИОННЫЙ СОВЕТ ТОМСКОГО ГОСУДАРСТВЕННОГО УНИВЕРСИТЕТА

Э.В. Галажинский, д-р психол. наук, проф. (председатель);
И.В. Ивонин, д-р физ.-мат. наук, проф. (зам. председателя);
В.В. Демин, канд. физ.-мат. наук, доц. (зам. председателя);
Д.А. Катунин, канд. филол. наук, доц. (отв. секретарь);
В.Н. Берцун, канд. физ.-мат. наук, доц.; **Е.В. Борисов**, д-р филос. наук, проф.; **Д.С. Воробьев**, канд. биол. наук, доц.;
С.Н. Воробьев, канд. биол. наук, ст. науч. сотр.; **А.А. Глазунов**,
д-р техн. наук, проф.; **А.М. Горцев**, д-р техн. наук, проф.;
Л.С. Гринкевич, д-р экон. наук, проф.; **С.К. Гураль**, д-р пед. наук, проф.; **Т.А. Демешкина**, д-р филол. наук, проф.;
Ю.М. Ершов, д-р филол. наук; **В.П. Зиновьев**, д-р ист. наук, проф.; **В.И. Канов**, д-р экон. наук, проф.; **А.Г. Коротаев**, канд. физ.-мат. наук, ст. науч. сотр.; **И.Ю. Малкова**, д-р пед. наук, проф.;
В.П. Парначев, д-р геол.-минерал. наук, проф.;
О.В. Петрин, директор Издательского Дома Томского государственного университета; **Т.С. Портнова**, канд. физ.-мат. наук, доц., директор Издательства НТЛ; **А.И. Потекаев**, д-р физ.-мат. наук, проф.; **Л.М. Прозументов**, д-р юрид. наук, проф.;
З.Е. Сахарова, канд. экон. наук, доц.; **Ю.Г. Слизков**, канд. хим. наук, доц.; **В.С. Сумарокова**, директор Издательства ТГУ; **С.П. Сущенко**, д-р техн. наук, проф.; **П.Ф. Тарасенко**,
канд. физ.-мат. наук, доц.; **Г.М. Татьянин**, канд. геол.-минерал. наук, доц.; **В.А. Уткин**, д-р юрид. наук, проф.;
О.Н. Чайковская, д-р физ.-мат. наук, проф.; **Э.И. Черняк**, д-р ист. наук, проф.; **В.Г. Шилько**, д-р пед. наук, проф.;
Э.Р. Шрагер, д-р техн. наук, проф.

РЕДАКЦИОННАЯ КОЛЛЕГИЯ

Главный редактор –
В.П. Зиновьев,
д-р ист. наук, профессор

Заместители главного редактора:
Е.В. Борисов,
д-р филос. наук, профессор
Т.А. Демешкина,
д-р филол. наук, профессор
В.А. Уткин,
д-р юрид. наук, профессор

Ответственный секретарь –
Д.А. Катунин,
канд. филол. наук, доцент

И.А. Айзикова,
д-р филол. наук, профессор
Р.Л. Ахмедшин,
д-р юрид. наук, профессор
Л.М. Прозументов,
д-р юрид. наук, профессор
П.П. Румянцев,
канд. ист. наук, доцент
А.Ю. Рыкун,
д-р социол. наук, профессор
В.А. Суровцев,
д-р филос. наук, профессор
В.Г. Шилько,
д-р пед. наук, профессор

Журнал индексируется в базе данных Web of Science Core Collection's Emerging Sources Citation Index.
Журнал индексируется в базе данных Russian Science Citation Index on Web of Science.

The Journal is indexed in the Web of Science Core Collection's Emerging Sources Citation Index.
The Journal is indexed in the Russian Science Citation Index on Web of Science.

Журнал включен в «Перечень рецензируемых научных изданий, входящих в международные реферативные базы данных и системы цитирования, в которых должны быть опубликованы основные результаты диссертаций на соискание ученой степени кандидата наук, на соискание ученой степени доктора наук», Высшей аттестационной комиссии.

Founder – Tomsk State University

EDITORIAL COUNCIL OF TOMSK STATE UNIVERSITY

E. Galazhinsky, Dr. of Psychology, Professor (Chairman);
I. Ivonin, Dr. of Physics and Mathematics, Professor (Vice Chairman); **V. Demin**, PhD in Physics and Mathematics, Associate Professor (Vice Chairman); **D. Katunin**, PhD in Philology, Associate Professor (Executive Editor); **V. Bertson**, PhD in Physics and Mathematics, Associate Professor; **Ye. Borisov**, Dr. of Philosophy, Professor; **D. Vorobyov**, PhD in Biology, Associate Professor; **S. Vorobyov**, PhD in Biology, Senior Researcher; **A. Glazunov**, Dr. of Engineering, Professor; **A. Gortsev**, Dr. of Engineering, Professor; **L. Grinkevitch**, Dr. of Economics, Professor; **S. Gural**, Dr. of Education, Professor; **T. Demeshkina**, Dr. of Philology, Professor; **Yu. Yershov**, Dr. of Philology; **V. Zinoviev**, Dr. of History, Professor; **V. Kanov**, Dr. of Economics, Professor; **A. Korotaev**, PhD in Physics and Mathematics, Senior Researcher; **I. Malkova**, Dr. of Pedagogy, Professor; **V. Parnachev**, Dr. of Geology and Mineralogy, Professor; **O. Petrin**, Head of Tomsk State University Publishing House; **T. Portnova**, PhD in Physics and Mathematics, Associate Professor, Director of Scientific and Technical Literature Publishing House; **A. Potekaev**, Dr. of Physics and Mathematics, Professor; **L. Prozumentov**, Dr. of Law, Professor; **Z. Sakharova**, PhD in Economics, Associate Professor; **Yu. Slizhov**, PhD in Chemistry, Associate Professor; **V. Sumarokova**, Director of TSU Publishing House; **S. Sushchenko**, Dr. of Engineering, Professor; **P. Tarasenko**, PhD in Physics and Mathematics, Associate Professor; **G. Tatianin**, PhD in Geology and Mineralogy, Associate Professor; **V. Utkin**, Dr. of Law, Professor; **O. Chaikovskaya**, Dr. of Physics and Mathematics, Professor; **E. Chernyak**, Dr. of History, Professor; **V. Shilko**, Dr. of Education, Professor; **E. Shrager**, Dr. of Engineering, Professor

EDITORIAL BOARD

Editor-in-Chief
Vasiliy P. Zinoviev,
Doctor of History, Professor

Deputy Editors-in-Chief
Evgeny V. Borisov,
Doctor of Philosophy, Professor
Tatiana A. Demeshkina,
Doctor of Philology, Professor
Vladimir A. Utkin,
Doctor of Law, Professor

Executive Editor
Dmitry A. Katunin,
PhD in Philology, Associate Professor

Irina A. Aizikova,
Doctor of Philology, Professor
Ramil L. Akhmedshin,
Doctor of Law, Professor
Lev M. Prozumentov,
Doctor of Law, Professor
Petr P. Rumyantsev,
PhD in History, Associate Professor
Artem Yu. Rykun,
Doctor of Sociology, Professor
Valery A. Surovtsev,
Doctor of Philosophy, Professor
Victor G. Shilko,
Dr. of Education, Professor

СОДЕРЖАНИЕ

ФИЛОЛОГИЯ

Волков И.О. В.А. Жуковский и И.С. Тургенев (К вопросу о творческой преемственности)	5
Лиханов М.В., Куликов И.А. Посмотрите на вазу: как языковые маркеры влияют на глазодвигательную активность (на материале жанра экскурсий)	15
Путилина Т.Г. Оппозиция жизнь / смерть в произведении Н.Д. Кашкина «Воспоминания о П.И. Чайковском»	25
Сергодеев И.В., Олизъко Н.С. Текст, гипертекст и интertext в произведениях Дж. Моррисона.....	33
Тулякова А.А. Читатель на распутье: «дублетные» сюжеты в «круге чтения» Л.Н. Толстого	39
Цуй Л. «Китайский текст» и эмигрантский миф в поэзии русской дальневосточной эмиграции 1920–1950-х гг.	45
Шереметьева З.В. Французские предложные выражения «en forme de» и «sous (la) forme de»: опыт лексикографического, синтаксического и семантического анализа.....	52

ФИЛОСОФИЯ

Клещин М.В. Об объективности познания в квантовой механике	58
Пилющенко А.В. К вопросу о социально-философском содержании человеческого капитала личности.....	64

ИСТОРИЯ

Избасарова Г.Б. Государственная деятельность А.И. Тевкелева по реализации юго-восточной политики Российской империи в XVIII в.	68
Казьмин В.Н., Казьмина М.В. Правозащитная деятельность в Российской Федерации в 60-х гг. ХХ в. – начале XXI в.	77
Кротт И.И. Реализация мер по борьбе с «немецким засильем»: немецкие предпринимательские хозяйства Западной Сибири в годы Первой мировой войны	86
Муратшина К.Г. Российско-китайская выставка ЭКСПО и его роль в сотрудничестве российских регионов с КНР	93
Пасицка О.И. Международная ярмарка «Восточные торги» во Львове (20–30-е гг. ХХ в.): мировой опыт и местные реалии	107
Печерский В.А. Прокурорские органы Хакасской автономной области в постсталинский период (1953–1960 гг.).	110
Почекаев Р.Ю. Несбывшиеся ожидания: император Петр III и казахские правители.....	120
Рычков А.В. Перестройка в «человеческом измерении»: деятельность министра В.И. Черноиванова в защиту аграрной науки	126
Степнов А.О. Ученые г. Томска – лауреаты Сталинской премии в области науки за достижения в период Великой Отечественной войны 1941–1945 гг.	132

ПЕДАГОГИКА

Евдокимова Е.Г., Махова Е.Е. Возможности реализации эвристического потенциала исследовательской деятельности на уроках истории.....	139
Камалеева А.Р. О внедрении механизма реализации нового образовательного стандарта в интеграции с разработанными профессиональными стандартами	144

CONTENTS

PHILOLOGY

Volkov I.O. V. Zhukovsky and I. Turgenev (to the question of creative continuity)	5
Likhonov M.V., Kulikov I.A. Take a look at the vase: lexical markers affect oculomotor activity (on the material of excursion genre)	15
Putilina T.G. The opposition “life/death” in <i>Memories of P.I. Tchaikovsky</i> by N.D. Kashkin	25
Sergodeev I.V., Olizko N.S. Text, hypertext and intertext in the works of J. Morrison	33
Tulyakova A.A. A reader at the crossroads: “binary” plots in Leo Tolstoy’s <i>A Circle of Reading</i>	39
Cui Lu. The “Chinese text” and the emigrant myth in the poetry of the Russian Far Eastern emigration of the 1920s–1950s	45
Sheremeteva Z.V. French prepositional expressions “en forme de” and “sous (la) forme de”: the elements of lexicographical, syntactical and semantic analysis	52

PHILOSOPHY

Kletskin M.V. On the cognition objectivity in quantum mechanics	58
Pilyushenko A.V. On the sociophilosophical concept of an individual’s human capital	64

HISTORY

Izbassarova G.B. A.I. Tevkelev’s state activity on the implementation of the south-eastern policy of the Russian Empire in the 18th century	68
Kazmin V.N., Kazmina M.V. Human rights activities in the Russian Federation in the 1960s – early 21st century	77
Krott I.I. Implementation of measures for the fight against German dominance: German entrepreneurial farms in Western Siberia during the First World War	86
Muratshina K.G. The Russia-China EXPO and its role in the cooperation of Russian regions with China	93
Pasitska O.I. International fair ‘Eastern Trades’ in Lviv (1920s–1930s): world experience and local realities	107
Pecherskiy V.A. Public prosecution bodies of the Khakass Autonomous Region during the post-Stalin period (1953–1960)	110
Pochekaev R.Yu. Vain hopes: Emperor Peter III and Kazakh rulers	120
Rychkov A.V. The perestroika in the “human dimension”: the activities of minister V.I. Chernovianov in defence of agrarian science	126
Stepnov A.O. Tomsk scientists – Stalin Prize winners in the field of science for their achievements during the Great Patriotic War (1941–1945)	132

PEDAGOGICS

Evdokimova E.G., Makhova E.E. Possibilities for fulfilling the heuristic potential of research activities in history lessons	139
Kamaleeva A.R. On the application of the mechanism for implementing the new educational standard in integration with the developed professional standards	144

Протасова Е.К. Обучение условно-стилизованному изображению как средство развития абстрактно-образного мышления студентов.....	152	Protasova E.K. Teaching stylised image as a means to develop abstract imaginative thinking in students	152
Резник С.Д., Чемезов И.С. Институт аспирантуры российского вуза: состояние, проблемы и перспективы развития	159	Reznik S.D., Chemezov I.S. Postgraduate education in Russian universities: state, problems and prospects of development	159

ПРАВО

Варданян А.В. Криминалистическая превенция в системе государственных мер по предупреждению преступности	169
Жмуров Д.В. Криминальная алкоголизация за рулем: взгляд правоприменителя и перспективы профилактики	174
Исаева А.А. Система источников правового регулирования статуса религиозных объединений в Российской Федерации и проблемы регионального законодательства	180
Минева О.К., Каширская Л.В. Нормативно-правовое обеспечение процесса аутсорсинга и аутстаффинга персонала	188
Никитин А.М., Лосева С.Н. Женщины-заключенные в дореволюционной России (по материалам исследований М.Н. Гернета)	196
Петров А.В., Зырянов А.В. Дискурс методологических подходов в современных юридических исследованиях	205
Черкасов К.В., Осипов Д.А. Принципы организации и деятельности представителей органов государственной власти субъектов Российской Федерации: вопросы теории и практики	213
Юрковский А.В., Кузьмин И.А. О перспективах и первичных результатах компаративных исследований в сфере конституционно-правовой охраны в государствах Северо-Восточной Азии	219
КРАТКИЕ СВЕДЕНИЯ ОБ АВТОРАХ	226

LAW

Vardanyan A.V. Crime prevention in the system of state measures for crime prevention	169
Zhmurov D.V. Criminal drink-driving: a look of a law enforcement agent and perspectives of prevention	174
Isaeva A.A. Sources of legal regulation of the status of religious associations in the Russian Federation and problems of regional legislation	180
Mineva O.K., Kashirskaya L.V. Legal support of personnel outsourcing & outstaffing	188
Nikitin A.M., Loseva S.N. Women-prisoners in pre-revolutionary Russia (on the materials of M.N. Gernet's research)	196
Petrov A.V., Zyryanov A.V. Discourse of methodological approaches in modern legal studies	205
Cherkasov K.V., Osipov D.A. Principles of organisation and activities of commissioners of the authorities of the subjects of the Russian Federation: theory and practice	213
Yurkovsky A.V., Kuz'min I.A. On perspectives and primary results of comparative studies in the sphere of constitutional legal protection in northeast Asian states	219
BRIEF INFORMATION ABOUT THE AUTHORS	226